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گـزارش 

آرمان ملی- حمید شجاعی: »برون رفت از 
شرایط موجود« کلیدواژه  ای است که بیانگر لزوم 
عبور از وضعیت حال جامعه و رسیدن به شرایط 
نسبتا مطلوب در حوزه  های مختلف از آن استفاده 
می  شود و کارشناسان و تحلیلگران لازمه آن را نیز 
در اصلاح امور و تغییرات در رویکردها، سیاست  ها، 
برنامه  ها و برخی کارگزاران دولتی قلمداد می  کنند. 
پرسش اینجاست که اساســا دولت سیزدهم که 
امروز عنان امور اجرایی کشــور را به دست گرفته 
قائل به این مساله هست یا اینکه نگرش و تحلیل 
دیگری نسبت به شرایط جامعه دارد؟ اگر از نگاه 
جامعه، کارشناســان و نخبگان به این مساله نگاه 
کنیم لزوم برون رفــت از شــرایط موجود امری 
اجتناب  ناپذیر و ضــروری می  نماید اما اگر از نگاه 
دولتیون به مساله بنگریم قدر مسلم شرایط تفاوت 
می  کند. چرا که اساسا از نگرش دولتمردان شرایط 
اقتصادی تحت کنترل اســت و آمارهایی هم که 
در خصوص رشــد اقتصادی، میزان تورم، ایجاد 
اشــتغال و... ارائه می  شــود بر خلاف نگاه جامعه 
نشان از رشد و پیشرفت اقتصادی دولت دارد. این 
در حالی است که با نگاه واقع بینانه امروز وضعیت 
نارضایتی  های جامعه حداقل در حوزه معیشــت 
و گرانی افسارگســیخته به جهت عملکردهای نه 
چندان موفق دولت در کنترل شرایط بوده و خوب 
یا بد جامعه شرایط فعلی را از چشم دولت سیزدهم 
می  بیند. گرچه که دولت هم به نوبه خود تلاش  های 
لازم برای حل مشکلات را انجام می  دهد، اما تلفیق 
برخی ناکارآمدی  ها از یک ســو و تاثیر تحریم  ها و 
شرایط جهانی باعث شــده تا دولت نتواند آنطور 
که باید و شاید موفق عمل کند. آنچه مسلم است 
اگر دولت بتواند تغییراتی در برنامه  ها، سیاست  ها 
و به ویژه برخی کارگزاران اجرایی و اقتصادی خود 
انجام دهد و از افراد نخبه و کاردان تر استفاده کند 
بســیار راحت  تر می  توان به برون رفت از شرایط 

موجود و رسیدن به وضع مطلوب امیدوار بود.
 تیم اقتصادی دولت باید تغییر کند

یــک نماینــده ادوار مجلــس در خصــوص 
راهکارهــای برون رفــت از شــرایط موجود در 

جامعه اظهارداشــت: صحبت    هایی که از برخی 
مسئولان شنیده می  شود نشان می  دهد که انگار 
از واقعیت  های درون جامعه خبــر ندارند. حتی 
کســانی که انقلابی، ایثارگر و بسیجی هستند از 
شرایط مدیریتی که به  وجود آمده، بی  ثباتی بازار، 
گرانی  های افسارگسیخته، عدم ثبات قیمت  ها و 
تورم فزاینده ناراحت هستند. غلامعلی جعفرزاده 
ایمن  آبادی به »آرمان ملی« گفــت: در آن طرف 
قصه اگر مقامات با ادبیاتی صحبت کنند که مردم 
متوجه شوند که مســئولان دردشان را فهمیدند 
در نوع نگاه و باور مــردم تاثیر می  گذارد. اما اینکه 
صحبت  ها با ادبیاتــی گفته می  شــود که مردم 
بی  مشکلند، تلخ است. رئیس فراکسیون مستقلین 
مجلس دهم بیان کرد: دخالتی نداشته و خود را 
تافته جدا بافته می  داند. وی افزود: مســاله دیگر 
گزارشــات و آمارهایی اســت که داده می  شود. 
مثلا گفته می  شود یک میلیون شغل ایجاد شده 
است؛ اسامی 10 هزار نفر را با کدملی اعلام کنند 
و بگویند که در این مکان  ها مشغول به  کار شدند. 
با این حال گــزارش بیمه تامیــن اجتماعی این 
آمار را تایید نمی  کند و مردم می  گویند در دولت 
دستاوردسازی می  شود. رئیس  جمهور وعده  های 
داده شده را تحقق بخشــد. وی تاکید کرد: باید 

نتیجه  گرا عمل کرد و زمانی که عملکردها نتیجه 
نداده، شرایط حفظ نشده، کالاها چند صددرصد 
گران شــده و این تیم اقتصادی نتیجه نداده تیم 

اقتصادی باید تغییر کند.
 دولت و مجلس نباید از تغییرات هراس 

داشته باشند
یک فعال سیاسی اصولگرا در خصوص شرایط 
جامعه و لزوم برون  رفت از این شرایط اظهارکرد: 
دولت و مجلس باید رویه آرامش  بخشــی و ایجاد 
امید در جامعه را افــزون کنند و از اظهارنظرهای 
جریانات  تندرو جلوگیری کنند. نگاهشان به عامه 
مردم باشد و همه مردم را یک ملت بدانند و اقدام 
نکنند. ناصر ایمانی به »آرمان ملی« گفت: دولت و 
مجلس نباید از تغییرات هراس داشته باشند و در 
جاهایی که احتیاج است برخی مسئولان مربوطه 
بالاخــص در حوزه  های اقتصــادی تغییر کنند و 
به ســرعت این کار را انجام دهنــد. نباید هراس 
داشته باشند که اگر تغییراتی حاصل شود ممکن 
است که اتفاقی بیفتد. وی افزود: دولت و شخص 
رئیس  جمهور مسئولیت جدی در این مقطع دارد 
که برخــی مدیرانی که کارآمــدی لازم را ندارند 
به ســرعت تغییر دهد که خود در امید بخشی به 
جامعه خیلی کمک می  کند. ایمانــی بیان کرد: 

ریشه بســیاری از اعتراضات مردم این است که 
بخشی از مردم اعتقاد دارند که  برخی مسئولان 
کارآمدی لازم برای اداره کشور ندارند. دولت باید 
این را نشــان دهند که آماده این است که اگر در 
جایی ناکارآمدی می  بیند آن را اصلاح کند. اینکه 
یکسری از مسئولان 4 سال سرکار باشند و هیچ 
تغییراتی هم نباشــد اصلا قابل قبول نیست. این 
فعال اصولگرا تصریح کرد: سیاست  ها و برنامه  ها تا 
حد زیادی با کارگزاران عجین شده است. در اصل 
نباید اینطور باشد و باید سیاست  ها وجود داشته 
باشــد و کارگزاران مجری آن سیاست  ها باشند 
اما عملا در کشورما اینگونه نیست. لذا هم باید در 
سیاست  های اداره کشــور در عرصه  های مختلف 
اقتصادی و فرهنگی تغییرات جدی انجام شود و 
هم در کارگزاران. اما این دو مساله اکنون مناسب 
وضعیت فعلی افکار جامعه نیست و تغییری را هم 
مردم نمی  بینند که به تدریج سیاست  ها و راهکارها 
و کارگزاران برای رسیدن به نقطه مطلوب تغییر 

می  کنند.
 2 مشکل 

یک نماینده ســابق مجلس در ارزیابی اینکه 
با توجه به شــرایط موجود در وضعیت سیاسی، 
اقتصادی و اجتماعی در کشــور چه راهکار جدی 
برای برون  رفت از مشــکلات فعلــی وجود دارد، 
اظهارداشت: ما باید در سیاست خارجی خود یک 
مقداری تغییراتی ایجاد کنیم. بالاخره غربی  ها بر 
سر موضوع اوکراین حســاس هستند. ما باید این 
اتهام را از خود بزداییم و در موضوع برجام جدیت 
بیشــتری از خود نشــان دهیم اگر این 2 مشکل 
حل شوند، گشــایش اقتصادی پیدا خواهد شد. 
علی مطهری در ارتباط با این مساله که در جریان 
اعتراضات اخیر اصلاح قوانین در برخی موارد مانند 
موضوع حجاب مطرح شد به نظر شما ظرفیت این 
کار وجود دارد، گفت: خیر. مردم دیگر خودشان 
رعایت می  کننــد. این مقداری هم کــه اخیرا در 
گاهی موارد مشــاهده می  شود که درست رعایت 
نمی  کنند به مرور زمان خود به خود اصلاح خواهد 

شد و اقدام جدیدی لازم نیست.

برای وزیر نفت روحانی پرونده قضائی تشکیل شد

بیژن زنگنه و تشکیل پرونده  ای دیگر
آرمان ملی – یاسمین طالقانی: ظاهرا قرار 
نیســت نام وزرای دولت قبل فراموش شود و هر 
از چند گاهی از آنها یاد می  شود؛ مانند دیروز که 
سخنگوی قوه قضائیه در نشســت خبری خود با 
تشریح مضرات سوزاندن گازها در زمان استخراج 
انرژی در میادین نفتی و گازی، از تشکیل پرونده 
ترک  فعل برای »بیژن زنگنه« وزیر نفت ســابق 
در شعبه تخصصی در دادســرای تهران خبر داد. 
مسعود ستایشی گفت: »طبق گزارش وزارت نفت 
در سال 1398 ارزش گازهای سوزانده شده همراه 
نفت 6/4 میلیارد دلار و گازهای ســوخته   شــده 
در پالایشــگاه یک میلیارد دلار بوده است.« وی 
ادامه داد: همچنین این موضوع موجبات آلودگی 
گسترده محیط زیســت را ایجاد کرده که خلاف 
سیاست  های کلی ابلاغی مقام معظم رهبری است 
و با قوانین از جمله قانون هــوای پاک تقابل دارد 
و از مصادیق تهدید علیه بهداشت عمومی است. 
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: عدم اقدام مؤثر 
و به موقع وزیر نفت وقت که منجر به اتلاف منابع 
گازی و آلودگی گسترده شده، از مصادیق تضییع 
اموال دولتی و تهدید بهداشــت عمومی اســت 
که در قانون مجازات اســلامی به آن اشاره شده 
است؛ ازاین  رو در شعبه تخصصی دادسرای تهران، 
پرونده  ای برای »زنگنه« تشکیل شده که در مرحله 

بازپرسی است و مورد رسیدگی قرار می  گیرد.
 دفاع زنگنه از عملکردش

پــس از پایان دولــت دوازدهم بیــژن زنگنه 
بیش از ســایر وزرا در معرض اتهام بود؛ اتهاماتی 
که خودش قبول نــدارد و در دیمــاه 99 گفته 

بود: »مایل نیســتیم مازوت مصرف شــود، اما 
چاره  ای نداریم، ولی گازوئیل در حداکثر ممکن 
تحویل داده می  شود« یا روزی چنین اظهارکرد: 
»صرفه  جویی کار خوبی است چون اتلاف منابع، 
کار حرامی اســت. از مردم و ادارات می  خواهیم 
که مصرف را کم کننــد. کم  مصرف کردن از نظر 
ما یعنی چه در ادارات و چه مــردم هر وقت که 
گرم  شان شــد در و پنجره را باز نکنند.« او بارها 
مردم را مخاطب قرار داد و از آنها درخواست  هایی 
کرد. روز دیگر بیان داشــت: »خواهشــی که از 
مردم دارم این است که اسراف نشود و به حد نیاز 
مصرف کنند. خانه  هــا را به حدی گرم نکنند که 
پنجره  ها باز شود، اگر موتورخانه  ها را هم تعمیر 
و بهینه  ســازی کنند، ما با سازوکاری که در نظر 
گرفتیم مبلغ آن را پرداخت می  کنیم، به این دلیل 
که اتلاف انرژی زیادی از طریــق موتورخانه  ها 
انجام می  شود. با این حال اگر صرفه  جویی شود 
ما هم ناچار به محدودکردن گاز صنایع نخواهیم 
شد.« زنگنه یکی از معماران کلیدی الگوی اقتصاد 
مقاومتی ایران در مســیر ایجــاد ارزش  افزوده و 
تبدیل دارایی  های فکری به توســعه اقتصادی و 
همچنین خودکفایی در منابع اصلی به شــمار 
می  رود اما به هر حال پرونده او امروز به احضار و 

پاسخگویی به دستگاه قضا رسیده است.
 پیشنهاد رئیس سازمان بازرسی 

ســال 1400 رئیس ســازمان بازرسی کشور 
نســبت به آنچه امروز به عنوان اتهام زنگنه مطرح 
شده، هشــدار داده بود: »گازهای همراه با نفتی 
که سوزانده می  شــوند ســرمایه  های این کشور 

هستند که اگر فرآوری شوند ده  ها برابر سودآوری 
خواهند داشت؛ بنابراین باید برای جمع  آوری این 
گازها هر چه سریعتر اقدام لازم انجام شود.« البته 
حسین درویشیان به این نکته هم اشاره داشت که 
»در این شــرایط دولت امکان تامین اعتبار برای 
جمع آوری این گازها را ندارد و باید مشــوق  هایی 
برای ســرمایه  گذاران کشــورهای دیگر و داخل 
کشــور ایجاد کرد تا در این امر مهــم ورود کنند. 
طبق قانون جمع آوری ایــن گازها باید به بخش 
خصوصی واگذار شود و دولت توانایی ورود به این 
موضوع بسیار بزرگ و مهم را ندارد.« اما منتقدان 
چنین معتقدند که »ایران ســومین کشور دنیا از 
نظر بیش  ترین فلرسوزی است. قرار بود که وزارت 
نفت طبق برنامه ششم هرساله، سوختن گازهای 
فلر را 20 درصــد کاهش دهد و بر اســاس ماده 

48 این قانون تا پایان برنامه ششــم 
توسعه حداقل درصد گازهای مشعل 
کنترل شود؛ اما نه تنها کنترل نشد 
بلکه حتی در پایان برنامه ششــم 
توسعه میزان فلرسوزی و هدررفت 
گاز ایران بیشــتر شد، به طوری که 

روزانه معــادل تولید گاز فاز2 
پارس جنوبــی )حــدود 20 
میلیارد مترمکعب در سال( 
تحــت عنــوان ســوزاندن 
گازهای همــراه بــه مواد 
آلاینده تبدیل می  شــود. 
رقــم قابل توجهــی که 
صــرف  می  توانســت 

تأمین نیاز داخل از جمله در پتروشــیمی و حتی 
صادرات شــود.« البته باید توجه داشت که سال 
96 هم دولت روحانی بر سر کار بود و در آن مقطع 
معصومه ابتکار، رئیس وقت سازمان محیط زیست 
تاکید کرد: شرکت ملی گاز ایران در زمینه حفظ 
محیط زیست و کاهش آلاینده  ها، از سازمان  های 
پیشرو بوده اســت. وی با تاکید بر اینکه در دولت 
یازدهم پیشــرفت خوبی در حوزه محیط زیست 
در وزارت نفت انجام شــد، دریافت دومین جایزه 
ملی محیط زیست از سوی این وزارتخانه را ستود 
و تصریح کرد: توسعه گازرسانی در کشور، حذف 
سوخت تولیدی پتروشیمی  ها، کیفی  سازی بنزین و 
غیره جزو این اقدام  ها به شمار می آید، این در حالی 
است که دریافت این جایزه حاکی از گام  های مهم 
وزارت نفت همسو با کاهش آلودگی در کلا  نشهرها 

و پالایشگاه  های کشور است.
 آشنا با پاسخگویی

در خرداد ســالجاری هم بیژن زنگنه به دادگاه 
رفت؛ برای پاسخنگویی درباره پرونده کرسنت. 5 
خرداد امسال »ستایشی« سخنگوی قوه قضائیه در 
نشست خبری با خبرنگاران با اشاره وضعیت پرونده 
»بیژن زنگنه« وزیر سابق نفت گفت: »پرونده وی 
در دادگاه کیفری در حال رسیدگی است. او در 
دادگاه حاضر می  شود و تصمیم دادگاه پس از 
قطعیت اعلام خواهد شد.« گفتنی است 
علاوه بر پرونده فوق که مربوط 
به قرارداد کرســنت در دوره 
اول حضور »زنگنه« در وزارت 
نفت است، پرونده ترک فعل 
وی در دوره دوم حضــور در 
صنعت نفت نیز اخیرا توسط 
تعدادی از نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی به قوه قضائیه 

ارسال شده است.
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 اخراج 
 2 دیپلمات آلمانی 

از تهران

    

به دانشجویان باحجاب 
 امتیاز ویژه ای 

داده شود

هر روز دیدگاه های جدید برای حجاب مطرح می شود. دیروز 
محمدتقی رهبر، عضو جامعه روحانیت مبارز اظهارداشــت: 
شئون اسلامی باید رعایت شود. مادران شهدا و همسران شهدا 
از دهان کجی عده ای ناراحت می شوند و باید راهی برای حل این 
مشکل پیدا کرد و هرچه سریع تر مشکل مالی مردم رفع شود. 
مسائل فرهنگی مثل حجاب به نوع منطقی باید اصلاح شوند. 
مثلا در دانشگاه به دانشجویان باحجاب امتیاز ویژه ای داده شود 
و کسانی را هم که رعایت نمی کنند، هدایت کنیم. شما دیدید 
جلوی مجلس، زنانی آمده بودند تا از نمایندگان بخواهند برای 

مشکل حجاب چاره اندیشی کنند. 

3  اسفند برلین در اعتراض به حکم اعدام برای شارمهد به 2 
کارمند سفارت ایران دستور داد این کشور را ترک کنند. روز 
گذشته هم سخنگوی وزارت امورخارجه از اخراج 2 دیپلمات 
آلمانی به عنوان عنصر نامطلوب در پی اقدامات مداخله جویانه 
و غیرمسئولانه دولت آلمان در امور داخلی و قضائی جمهوری 
اسلامی ایران، خبر داد. ناصر کنعانی با اشاره به احضار سفیر 
آلمان توسط مدیرکل غرب اروپای وزارت امور خارجه و ابلاغ 
تصمیم اتخاذ شده، افزود: جمهوری اسلامی ایران در قبال 
زیاده خواهی ها، مقتدرانه عمل خواهد کرد. اولویت جمهوری 

اسلامی ایران همواره حفظ تعامل در فضای احترام است.« 

این روزها توجه همگان معطوف به امور معیشتی است. رئیس 
کل دیوان محاسبات کشور ضمن تاکید بر لزوم افزایش حساسیت 
نسبت به حفظ »بیت المال« در تمام دستگاه های کشور، گفت: 
صیانت از »بیت المال« و »اموال عمومی« و همچنین بررســی 
نحوه عملکرد دســتگاه های مختلف وظایفی است که قانون بر 
عهده دیوان محاسبات کشور گذاشته است و ما هم برای انجام 
این وظایف تمام تلاشــمان را به کار می گیریم. سیداحمدرضا 
دستغیب ضمن تاکید بر شــأن بالای نظارتی دیوان محاسبات، 
خاطرنشــان کرد: اگر کوچکترین انحرافــی در دورترین نقطه 
کشور اتفاق بیفتد، همه مسئول هستیم و باید با آن مقابله کنیم.

 افزایش حساسیت 
 به حفظ 

»بیت المال«

سخنگوی شورای نگهبان:
قانون انتخابات نیازمند 

بازنگری است
  رد صلاحیت در یک دوره به 
معنای ردصلاحیت دوباره نیست

 سخنگوی شورای نگهبان روزگذشته 
به موضوع اصلاح قانون انتخابات پرداخت 
و اظهارداشت: شورای نگهبان تجربه چهل 
ساله در بحث نظارت بر انتخابات دارد. ما در 
حوزه نظارت، مجری قوانینی هستیم که 
خودمان نسبت به آن ابهامات و اشکالاتی 
داریم. اما تا زمانی که قانون پابرجا باشد، 
آن را مبنای عمل قرار می  دهیم. وی افزود: 
ما در فرآیند قانون  گذاری حضور داریم، 
اما قانون  گذار نیستیم و نمی  توانیم قانون 
را تغییر بدهیم. اصلاح و بازنگری باید از 
سوی دولت و مجلس در قالب لایحه و طرح 
صورت بگیرد. طحان نظیف تاکید کرد: قانون 
انتخابات نیازمند بازنگری و بروزرسانی 
است. قانون کنونی مصوب سال 13۷8 
است که 23 سال از تصویب آن می  گذرد. ما 
اکنون با موضوعاتی در بحث انتخابات روبه  رو 
هستیم که قانون فعلی پاسخگو نیست. وی 
در ادامه با اشاره به اینکه سیاست  های کلی 
انتخابات در سال 95 از سوی رهبر معظم 
انقلاب ابلاغ شد، بیان داشت: انتظار این بود 
که بعد از آن ابلاغ اتفاق  های جدی صورت 
بگیرد و قوانینی برای اجرایی شدن آن 
سیاست  ها تدوین شود. هرچند تلاش  هایی 
شد، اما اقدام ویژه  ای که به نتیجه روشن و 
مشخص برسد، صورت نگرفت. طحان نظیف 
درباره آن سیاست  ها که 18 بند دارد، گفت: 
سیاست  های کلی انتخابات مسائل نظام 
انتخاباتی را فهرست و آسیب  شناسی کرده 
است. راهکارهایی هم برای رفع آسیب  ها 
پیش  بینی کرده است. وی افزود: درباره 
آن تلاش  هایی هم که گفته شد در شش 
سال گذشته دو اقدام در راستای اجرای 
سیاست  های کلی صورت گرفت که یکی 

درباره شفافیت منابع مالی کاندیداها بود.
قانون  در  باید  چیزهایی  چه   

انتخابات تغییر کند؟
وی در ادامه به برخی از ملزومات اصلاح 
قانون انتخابات اشاره کرد و اظهارداشت: 
موضوع پیش   ثبت  نام داوطلبان جایش 
در قانون انتخابات خالی است. افرادی 
بعد  که  می  کنند  ثبت  نام  انتخابات  در 
ردصلاحیت می  شوند. اگر پیش ثبت  نام 
تعبیه شود، دیگر با ردصلاحیت  های برخی 
از این موارد روبه  رو نخواهیم شد و افراد نیز 
دچار پیامدهای آن نخواهند شد. »تبلیغات« 
موضوع دیگری بود که طحان نظیف به آن 
اشاره کرد و گفت: امروزه تبلیغات از فضای 
فیزیکی بیشتر به فضای مجازی منتقل 
شده است. اما وقتی به احکام تبلیغات در 
قانون انتخابات مراجعه می  کنیم، می  بینیم 
نسبت به جزئیات تبلیغات فیزیکی اظهارنظر 
شده اما در مورد تبلیغات در فضای مجازی 
احکام قانونی چندانی نداریم. سخنگوی 
شورای نگهبان همچنین بیان کرد: گاهی 
در ایام انتخابات احزاب و گروه  هایی به وجود 
پاسخگو  انتخابات  از  بعد  که  می  آیند 
نیستند و گزارشی هم به مردم نمی  دهند. 
این  به  انتخابات  کلی  در سیاست  های 
موضوع توجه شده و باید هم اختیارات و 
هم مسئولیت  هایی به احزاب و گروه  ها 
واگذار شود. وی درباره مهلت   رسیدگی 
به صلاحیت  های داوطلبان افزود: مهلت 
رسیدگی که در قانون کنونی وجود دارد، 

برای دوره فعلی منطقی نیست.
 شورای نگهبان کارت زرد و قرمز 

ندارد
وی در پاسخ به سوال یکی از دانشجویان 
خانم گفت: برای تصدی هر پست و ثبت  نام 
در انتخاباتی شرایطی وجود دارد. اگر کسی 
صلاحیت  تایید  ریاست  جمهوری  برای 
نشده است، بدین معنا نیست که صلاحیت 
اداره یک وزارتخانه یا تصدی یک مسئولیت 
دیگر را ندارد. وی ادامه داد: در همین 
راستا اگر فردی صلاحیتش در انتخابات 
ریاست  جمهوری تایید نشده باشد بدین 
معنا نیست که در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی یا دیگر انتخابات  ها نیز ردصلاحیت 
خواهد شد، چون شرایط هر انتخاباتی با هم 
تفاوت دارد. سخنگوی شورای نگهبان افزود: 
ضمن اینکه شورا در هر دوره صلاحیت افراد 
را بررسی می  کند. اگر فردی در دوره  ای تایید 
صلاحیت شده باشد به این معنا نیست که 
لزوما در دوره  های دیگر هم تایید خواهد 
شد. عکس این قضیه نیز صادق است. وی در 
پاسخ به سوال دانشجویی دیگر درباره عدم 
انتشار دلایل عدم تایید صلاحیت داوطلبان 
بیان کرد: مبنای شورای نگهبان به عنوان 
یک شورای تخصصی و حرفه  ای، قانون 
است. ما درباره دلایل عدم تایید صلاحیت 
امکان انتشار عمومی نداریم، چون قانون به 
ما اجازه نمی  دهد؛ البته به داوطلبان گفته 
می  شود. به لحاظ شرعی هم این طور است. 
وی در پاسخ به آخرین سوال که درباره یک 
شایعه و خبرسازی بود هم گفت: همان  طور 
که قبلا هم گفتیم شورای نگهبان کارت زرد 
و قرمز ندارد؛ چرا که شورا طبق قانون در 
طول دوره مسئولیت افراد وظیفه  ای ندارد 
و تنها در زمان بررسی صلاحیت  ها می  تواند 
دوره مسئولیت  شان را بررسی و نظرش را 

اعلام کند.

سخنگوی قوه قضائیه خبر داد:
اتهام عراقچی اخلال در نظام اقتصادی 

از طریق اخلال در نظام ارزی
  وحید اشتری مشمول عفو نشد 

سخنگوی قوه قضائیه گفت: جمشید شارمهد با رسیدگی 
عادلانه دستگاه قضائی در دادگاه صالحه محکوم به اعدام 
شده است. مسعود ستایشی اظهارداشت: در خصوص 
تعیین تکلیف کانتینرهای کالا در گمرکات، خودروهای 
سبک، سنگین و ماشین آلات اقدامات زیادی صورت گرفته 
و تمامی موارد تعیین تکلیف شدند. درآمد اموال تملیکی 
در استان بوشهر سه هزار میلیارد تومان بود و در گمرکات 
نیز حدود 6 هزار و 800 میلیارد تومان درآمد داشته است. 

اهم اظهارات سخنگوی قوه قضائیه در ادامه آمده است:
 موضوع گازهای موصوف در میادین نفتی و گازی 
به دلیل ارزش آنها به وزارت نفت تکلیف شده است چرا که 
این گازها سرمایه یک کشور و ثروت عظیم ملی و دارایی 
بالفعل وزارت نفت است   و این تذکرات داده شده و این 
وزارتخانه از اختیارات در این زمینه در قانون برخوردار است 
و مورد غفلت واقع شده است و اقدام موثری نشده است و 

موجب آلودگی شده است. 
 درباره سما جهانباز، دختر جوان اصفهانی گمشده 
در شیراز پرونده  ای در شعبه 13 بازپرسی دادسرای شیراز 
که ویژه رسیدگی به امور جنایی است مفتوح و در مرحله 
تحقیقات مقدماتی است و یک نفر با حفظ نام در 24 بهمن 
سالجاری به اتهام مقید در پرونده دستگیر شده و با صدور 
قرار تامین صادره فعلا در بازداشت است. اجازه دهید تا 
ببینیم تحقیقات به کجا می  رسد هرجا که به نتیجه رسید 
اعلام می  کنیم  . یک نفر بازداشت شده و اتهام این فرد 
همان چیزی است که در پرونده مطرح شده و در حوزه 

آدم ربایی است.
 ما همه چیز را با دلار می  بینیم و بهتر است بگوییم 
ارز. ما به کلیه شهروندان این اطمینان را می  دهیم که 
قوه قضائیه آمادگی   کامل برای همکاری جامع با قوای دیگر 
در راستای رفع مشکلات اقتصادی مردم و بازگشت ثبات 
به بازار دارد. در این زمینه هرگونه تخلفی صورت گیرد با 
سرعت برخورد می  کنیم و کوتاهی نمی  کنیم. چرا که خط 
قرمز ما رضایتمندی مردم است. نگاه قوه قضائیه در این 

شرایط حساس هم  افزایی است.
 در حوزه ارز جلساتی را هیات دولت به طور مستمر دارند 
و جلسه غیرعلنی هم در مجلس داشتیم و مصوباتی سران 
قوا داشتند و تمام اهتمام و برنامه  ریزی در راستای تحقق 
اقدامات پیشگیرانه و برخورد قاطع با تخلفات است. ان  شاءا... 

آرامش و رضایتمندی مردم را به دنبال داشته باشد.
 پرونده حادثه ساختمان متروپل آبادان به اجرای 

احکام ارجاع شده و در مرحله اجرای حکم قطعی است. 
 تمام اهتمام و برنامه ریزی قوه قضائیه برای زندانیان این 
است که شرایط مطلوب و مناسبی داشته باشند. در حوزه 
اشتغال زندانیان کارهای ارزشمندی صورت گرفته است و 
اگر در حوزه زندان کسی ادعایی دارد، مطرح کند و مستند 
حرف بزند، ما نیز به صورت مستند در مقام پاسخگویی 

خواهیم بود.
 ما دامنه عفو را توضیح دادیم   و بخش اول مربوط 
به اغتشاشات اخیر بود که شامل وحید اشتری نبود و 
بخش دوم درباره محکومان است. نسبت به او پرونده  هایی 
مطرح است که نسبت به یکایک این پرونده  ها مرجع 
مربوطه مطابق قانون رسیدگی و تصمیم قانونی اتخاذ 
کرده است و در این فرایندها تمام رافت و توجه ویژه مقام 
رسیدگی کننده تمسک به تاسیسات ارفاقی بوده است. 
او تعدادی پرونده دارد و باید مطابق قانون تجمیع شود و 
بعهده مرجع قانونی صادرکننده حکم قطعی است. آقای 
وحید اشتری بداند که رسیدگی دستگاه قضائی منطبق با 

قانون و موازین شرعی است.
 پرونده  های وارده به تعزیرات در رابطه با گوشت قرمز 
در سالجاری بالغ بر 8 هزار و 112 فقره بوده است که به 
آن رسیدگی شد. در واقع تعزیرات پرونده  های جاری و 
مانده  ای قبلی را رسیدگی کرد و رقم اعلامی تعزیرات 8 
هزار و 210 پرونده بوده که مختومه شده است. پرونده  های 
تشکیل شده در این زمینه در رابطه با عرصه دام و امور 
بهداشتی دام و قاچاق و گرانفروشی دام بوده و متخلفان 
به پرداخت 646 میلیارد و ۷۷5 میلیون و 611 هزار ریال 

محکوم شدند.
 اتهامات عراقچی در حوزه مداخله در بازار ارز نبود، 
بلکه اخلال در نظام اقتصادی از طریق اخلال در نظام ارزی 
بوده است، بنابراین برای رسیدگی و اتخاذ تصمیم نسبت 
به افرادی که حسب مورد با فعل و ترک افعال شان که به 
موجب قانون قابل مجازات است دستگاه قضائی رسیدگی 
می  کند و تعارفی ندارد. تمامی آحاد جامعه در مقابل قانون 
یکسان است و این افتخار تشکیلات قضائی در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی است و هر کسی که مرتکب جرمی شود 
حسب مورد با رعایت مقررات اگر قابل تعقیب باشد تعقیب 

می  شود و حقی از کسی تشییع نخواهد شد.
 نتیجه پرونده »جاسوسان فرانسوی« تاکنون اعلام 

نشده و به محض اعلام، اطلاع  رسانی خواهد شد. 
 طبق اعلام معاونت قضائی قوه قضائیه تا پایان بهمن، 
بخش عمده   و حدود ۷0 درصد کار انجام شده است و 
دسترسی آسان مردم به حوزه اطلاع  رسانی بوده است و 
تمهیداتی اندیشیده شده و تلاش می  کنند تا نیمه شعبان 
فرایند عفو به اتمام برسد. عفو معیاری است و باید پرونده 
اشخاص با شرایط عفو تطبیق داده شود و در مورد افراد 
مورد سوال نیز تا نیمه شعبان مشخص خواهد شد که 

مشمول عفو هستند یا خیر.
 مولدسازی آن چیزی است که منبعث از تدبیر و 
توجه مسئولان عالی و نظر کارشناسی و مشاوره است. 
باید متمسک به این ظرفیت شویم و به آن عمل کنیم. 
دغدغه  ای که وجود دارد، کارشناسی است و ریاست 
قوه قضائیه به این مهم توجه داشتند و نسبت به فرآیند 
کارشناسی در مقوله مولدسازی دغدغه دارند؛ چرا که 
رکن رکینی در این موضوع است و اگر با رعایت موازین 
قانونی صورت گیرد، دغدغه کمتر خواهد شد. برای اجرای 
دقیق این فرایند و موفقیت این اقدام هوشمندانه در حدود 

مقررات کمک خواهیم کرد.


